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ABSTRACT: Field experiments were conducted during the season (2018-2019), and located at Grace 

village, Ashmun center, Menoufia governorate. The soil was clay loam in texture and classified as old 

alluvial soil of the Nile Delta. The main objective of this study was to determine the optimum depth of 

lateral irrigation beneath the soil surface of the subsurface drip irrigation system line of maize crop. Three 

levels of water application rate were 60%-70% and 80% of potential evapotranspiration (ETp). The study 

also aimed to determine water use efficiency (WUE) of maize (High tech 2031) in the case of using 

subsurface drip irrigation (SSDI). Also, the study aimed to drive the effect of using polymer (PAM) on 

maize yield. 

The contour maps of soil moisture content distribution showed that it reached to about 90.4% at 25 cm of 

lateral depth with polymer addition (PAM) case at 80% ETp. The higher values of electrical conductivity 

(Ec) were 3.3 ds/m and 3.7 ds/m recorded at 15 cm of lateral depth by irrigation without polymer addition 

(N.PAM) and irrigation with polymer addition (PAM), respectively at 60% ETp. The higher value of total 

root weight was 6.3 g occurred at 80% ETp and increased by about 4.9%, at 25 cm of lateral depth with 

(PAM) compering with (N.PAM). The higher values of water use efficiency (WUE) at a lateral depth of 

25 cm with polymer addition (PAM) case at 80% ETp. 
Irrigation at 80% of reference evapotranspiration (ETp) with subsurface drip irrigation system at 25cm of 

lateral depth increased significantly vegetative growth (plant height, leaves area, and ears no/plant, as 

well as the weight of ears and weight of grain yields (Mg/fed). While irrigation at 60 or 70% of reference 

evapotranspiration (ETp) with subsurface drip irrigation system at the two tested depth of lateral line 

beneath the soil surface resulted the lowest values of the growth parameters of maize.  

Key words: Subsurface drip irrigation- polyacrylamide polymer- water application rate -moisture and 

salt distribution -maize &depth of lateral line.  
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ذاد انُقاطاثإَس داسة َظاو انشٖ بانخُقٛط نخقهٛمإ عنوان الرسالة:  

سلاو يحًٕد أحًذ ٕٚسفإ اسم الباحـث   :  

انضساػٛت ٗ انؼهٕو ف انفهسفت اةدكخٕس الدرجة العلمية:  

 انُٓذست انضساػٛت القسم العلمى :

66/2/2022 لية :تاريخ موافقة مجلس الك  

 انًُٕفٛت جايؼت انضساػت، كهٛت ، انضساػٛت سخار انُٓذستأ   يحًذ ػهٙ حسٍ أبٕػًٛشةأ.د.  لجنة الإشراف:

 انًُٕفٛت جايؼت انضساػت، كهٛت ، انضساػٛت سخار انُٓذستأ   تـــــــــــــأ.د/ احًذ حسٍ جًؼ  

 الملخص العربى

ًُٕفٛت. انخشبت انض أشًٌٕ، يحافظت (، ٔحقغ فٙ قشٚت جشٚس، يشك2062-2062)جشٚج انخجاسب انًٛذاَٛت خلال انًٕسى أ

ٔحصُف كخشبت قذًٚت يٍ دنخا انُٛم. كاٌ انٓذف انشئٛسٙ يٍ ْزِ انذساست ححذٚذ انؼًق الأيثم نخط انشٖ بانخُقٛط ححج ت طُٛٛ

(. ETP٪ يٍ انبخش َخح انًشجؼٗ )20٪ 00ٔ-٪ 60يٍ يؼذل اضافّ انًٛاِ  يسخٕٚاثثلاثت  ػُذ نًحصٕل انزسة انخشبتسطح 

 High tech( يٍ انزسة )PUE( ٔكفاءة اسخخذاو انبٕنًٛش )WUEًٛاِ )حٓذف انذساست أٚضا إنٗ ححذٚذ كفاءة اسخخذاو ان

ٛادة حأثٛش اسخخذاو (. كًا حٓذف انذساست إنٗ قSSDI( فٙ حانت اسخخذاو انش٘ بانخُقٛط ححج سطح الأسض )2031

حٕانٙ  نخٕصٚغ يحخٕٖ سطٕبت انخشبت أَٓا ٔصهج إنٗ  تانزسة. أظٓشث انخشائط انكَٕخٕسٚ ليحصٕ( ػهٗ PAM)شًانبٕنٛ

. كاَج انقٛى انؼهٛا نهًٕصهٛت ETp٪ يٍ 20( ػُذ PAMيغ حانت إضافت انبٕنًٛش )خط انشٖ سى يٍ ػًق  25٪ ػُذ 20.4

ػٍ طشٚق  ػًق خط انشٖسى يٍ  65انًسجهت ػُذ /و  دٚسٙ سًُٛض  3,0(=ECٔ)و دٚسٙ سًُٛض/ 3,3=(EC) انكٓشبائٛت

ٔبؼذ كاَج  ETp٪ يٍ 60(، ػهٗ انخٕانٙ ػُذ PAM( ٔانش٘ يغ إضافت انبٕنًٛش )N.PAMانش٘ بذٌٔ إضافت انبٕنًٛش )

يغ  ػًق خط انشٖيٍ  سى 25٪، ػُذ 4.2ٔصٚادة بُحٕ  ETp٪ يٍ 20جى ٔقؼج ػُذ 6.3س ٔانقًٛت انؼانٛت نهٕصٌ انكهٙ نهجز

(PAM( يغ حؼذٚم )N.PAM)كاَج انقٛى انؼان .( ِٛت نكفاءة اسخخذاو انًٛاWUE)2,6  بؼًق ػُذ خط انشٖ،  3كجى / و 

( يغ َظاو انش٘ ETp٪ يٍ )20. انش٘ ػُذ ETp٪ يٍ 20( بُسبت PAMيغ حانت إضافت انبٕنًٛش ) نخط انشٖ سى25

ػذد ، يساحّ انٕسقّ، سحفاع انُباثًق انجاَبٙ صاد انًُٕ انُباحٙ بشكم كبٛش )اسى يٍ انؼ 25بانخُقٛط ححج سطح الأسض فٙ 

( يغ َظاو ETp) انبخش َخح انًشجؼٗ٪ يٍ 00ٔ 60انش٘ ػُذ (. فذاٌ/الاَخاجّٛ انكهّٛ )طٍ ٔصٌ انكٛضاٌ ٔ/ َباث،. انكٛضاٌ

 فٙ انزسة.  أدَٗ قٛى نًؼاٚٛش انًُٕ ححج سطح انخشبت أدٖ إنٗ انشٖ بانخُقٛطػًق خطٙ  ػُذسطحٙ انانش٘ بانخُقٛط ححج 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


